
توليدكننده ها در حالي پشت در مانده اند 
كه براي واردات سگ و گربه مجوز صادر شده است

واردات سگ و گربه مجوز گرفت!
در شرايطي كه بس�ياري از توليدكنندگان و فعالان اقتصادي 
براي دريافت مج�وز واردات مواد اوليه حيات�ي روزها و ماه ها 
در انتظارند، وزارت صنعت، معدن و تجارت با مجوزي عجيب، 

واردات سگ و گربه را از كشورهاي اوراسيا آزاد كرده است!

اين روزها بس�ياري از كارخانه ه�ا و كارگاه ها با مش�كلات جدي 
در واردات م�واد اولي�ه روب�ه رو هس�تند. مش�كلاتي ك�ه گاهي 
باع�ث توق�ف تولي�د و تعديل نيرو مي ش�ود. ام�ا در اي�ن ميان، 
وزارت صنع�ت مجوزي صادر كرده اس�ت كه بيش�تر به ش�وخي 
مي مان�د: اج�ازه واردات س�گ و گرب�ه! در ش�رايطي ك�ه بخش 
قابل توجه�ي از اقتصاد زير فش�ارهاي رنگانگ رنج مي كش�ند، 
چني�ن تصميمي فقط س�ؤال هاي زيادي در ذهن م�ردم و فعالان 
اقتص�ادي ايجاد مي كن�د. آي�ا واردات حيوانات خانگ�ي بايد در 
اولويت باشد يا تأمين دارو، تجهيزات پزش�كي و قطعات توليد؟ 

در چند ماه اخير، فعالان اقتصادي زيادي گزارش داده اند، مشكلات ترخيص 
كالا و دريافت مجوزهاي واردات مواد اوليه به شكل بي سابقه اي افزايش يافته 
است. برخي كارخانه ها ناچار شده اند، خطوط توليد خود را متوقف كنند و 
تعدادي از كارگران خود را به مرخصي اجباري يا بيكاري بفرس��تند. اين 
وضعيت در صنايعي مانند داروسازي، قطعه سازي خودرو و صنايع غذايي 
به شدت محسوس است. به گفته برخي از آنها دو ماه است كه منتظر مجوز 
واردات يك ماده اوليه حياتي هستند و مواد داخلي موجود نيست ولي با اين 
حال شنيده اند مجوز واردات س��گ و گربه به راحتي صادر شده است. اين 

چطور ممكن است؟
واردات سگ و گربه اگرچه از نظر حجم و ارزش اقتصادي نسبت به برخي 
كالاهاي صنعتي كوچك است، اما نماد سياستگذاري هاي اشتباه و تخصيص 
نادرست منابع است. در شرايطي كه ارز دولتي و نيمايي به شدت محدود 
است، هر تخصيص ارزي كه به كالاهاي غيرضروري اختصاص پيدا كند، 
در عمل به معناي محروم كردن بخش هاي مهم ت��ري چون دارو، قطعات 
خودرو، تجهيزات پزشكي و مواد غذايي است. اين موضوع فقط يك مورد 
از مشكلات گسترده تر است، مشكلي كه وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
مديريت تجارت خارجي خود با آن دست و پنجه نرم مي كند. اين وزارتخانه 
بايد بين نيازهاي حياتي و خواسته هاي لوكس و غيرضروري تفاوت قائل 

شود و سازوكار شفاف و منطقي براي اولويت بندي داشته باشد. 
 سامانه جامع تجارت، مشكل كجاست؟

يكي از بزرگ ترين مشكلات فعالان اقتصادي، سامانه جامع تجارت است كه 
قرار بود روند واردات و صادرات را آسان و شفاف كند. اما اين سامانه در عمل 
به محلي براي سردرگمي و صف هاي طولاني تبديل شده است. كاربران از 
مشكلات فني، قطع و وصل مكرر، عدم پاسخگويي و پيچيدگي هاي بي مورد 
آن گلايه دارند. محمد صادقي، واردكننده قطعات صنعتي، مي گويد:»حدود 
سه ماه است كه براي دريافت مجوز واردات يك قطعه بسيار ضروري منتظر 
مانده ام. چند بار درخواست پيگيري دادم اما پاسخي نگرفتم. در همين حال 
مي بينم، مجوز واردات سگ و گربه با سرعت صادر شده است. اين بي عدالتي 
و س��ردرگمي نظام تجاري را از بين مي برد.« به گفته اين فعال اقتصادي 
»س��امانه جامع تجارت به جاي اينكه به كمك فعالان اقتصادي بيايد، در 
شرايط فعلي تبديل به مانعي شده كه نه تنها واردات كالاهاي حياتي را كند 

مي كند بلكه موجب نارضايتي عمومي مي شود.«
صدور مجوز براي واردات سگ و گربه در حالي كه توليدكنندگان با مشكلات 

جدي روبه رو هستند، پيامدهاي متعددي دارد:
كاهش اعتم�اد فعالان اقتص�ادي به نظ�ام تصميم گي�ري: وقتي 
مديران توليد مي بينند، درخواس��ت هاي مهم آنها رد می شود يا به تأخير 
 مي افتد اما كالاهاي غيرضروري آس��ان مجوز مي گيرند، دلسرد مي شوند. 
اخت�لال در روند تولي�د و اش�تغال: توقف خط��وط توليد ب��ه دليل 
 كمبود مواد اولي��ه، تعديل نيرو و كاه��ش توليد داخلي را ب��ه دنبال دارد. 
افزايش نارضايتي عمومي: اين موضوع در فضاي عمومي به مثابه يك 
شوخي تلخ ديده مي شود و باعث مي ش��ود مردم و كارشناسان اقتصادي 

بي اعتماد شوند. ارز به كالاهاي غيرضروري جلوگيري شود.
 اگر سياستگذاران وزارت صنعت، معدن و تجارت به همين روند ادامه دهند، 
علاوه بر از دس��ت دادن اعتماد بخش توليد، اقتصاد ايران هر روز بيشتر با 
بحران مواجه خواهد شد. مردم و فعالان اقتصادي انتظار دارند، مسئولان با 
دقت، شفافيت و اولويت بندي درست، منابع كمياب كشور را به بخش هاي 
حياتي اختصاص دهند و مانع از اتلاف آن در حوزه هاي غيرضروري شوند. 
تصوير صدور مجوز واردات سگ و گربه در شرايطي كه بسياري از كارخانه ها 
و كارگاه ها در خطر تعطيلي هستند، نمادي از بي توجهي به واقعيت هاي 

اقتصادي است كه بايد هر چه سريع تر اصلاح شود. 
ش��عار س��ال جاري »جهش توليد با مش��اركت مردم« به عنوان نقشه راه 
اقتصادي كشور، تأكيد ويژه اي بر توسعه صنايع داخلي و بهره گيري از توان 
و مشاركت اقشار مختلف جامعه دارد. اما عملكردهاي اخير وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با صدور مج��وز واردات كالاهايي همچون س��گ و گربه، 
به وضوح با اين شعار در تضاد است و نشان دهنده عدم انطباق سياست ها با 

نيازهاي واقعي كشور است. 
جهش توليد به معناي تمركز بر كالاهاي اساسي، تسهيل واردات مواد اوليه 
و تجهيزات مورد نياز واحدهاي توليدي است كه چرخه اقتصادي را فعال 
نگه مي دارد و اش��تغالزايي را افزايش مي دهد. در شرايطي كه منابع ارزي 
محدود و تحريم ها فشار مضاعفي به توليد داخلي وارد مي كنند، تخصيص 
ارز و مجوز واردات بايد بر اساس اولويت هاي حياتي و ملي باشد، نه كالاهاي 

غيرضروري و لوكس. 
واردات سگ و گربه، در اين شرايط بحراني، نمادي از ناهماهنگي و ضعف در 
سياستگذاري هاي كلان است كه نه تنها باعث هدررفت منابع مي شود بلكه 
انگيزه توليدكنندگان و مشاركت مردم در فرآيند توليد را كاهش مي دهد. 
اين موضوع به ويژه وقتي نگران كننده تر مي ش��ود كه بدانيم، بس��ياري از 
واحدهاي توليدي داخلي به دليل كمبود مواد اولي��ه و تأخير در دريافت 

مجوزها با خطر تعطيلي مواجه اند. 
سامانه جامع تجارت كه قرار بود به تسهيل فرآيند واردات كمك كند، به 
دليل ضعف هاي ساختاري و مشكلات فني، عملًا به معوقه اي براي صدور 
مجوزها تبديل شده است. اين موضوع خود مانعي جدي در برابر تحقق شعار 
سال و ارتقاي سطح توليد داخلي است. اصلاح اين سامانه، افزايش شفافيت، 
پاسخگويي و تسهيل فرآيندها از ضروريات اجتناب ناپذير به شمار مي رود. 
در نهايت، تحقق جهش توليد با مشاركت مردم تنها با سياستگذاري هاي 
دقيق، شفاف و اولويت بندي درس��ت منابع امكان پذير است. اين موضوع 
نيازمند بازنگري فوري در روند صدور مجوزها، تعيين اولويت هاي وارداتي و 
حمايت همه جانبه از توليدكنندگان داخلي است. بدون چنين اصلاحاتي، 
شعار س��ال تنها روي كاغذ باقي خواهد ماند و اقتصاد كشور همچنان در 

وضعيت بحران خواهد ماند. 
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گام نخست حذف 4 صفر از پول ملي تصويب شد

كميسيون اقتصادي مجلس لايحه تبديل 10 هزار ريال به يك ريال جديد را تصويب كرد
تغييري كه نه براي كنترل تورم بلكه براي سادگي محاسبات و كاهش بار رواني در مبادلات اقتصادي طراحي شده است

پول از پيله صفرها رها مي شود
هادي اسماعيلي
  گزارش يك

پول، آيينه اي از واقعيت ه�اي اقتصادي يك ملت 
اس�ت. امروز، صورت مس�ئله اي به ظاهر ساده اما 
ريش�ه دار وارد فاز تازه اي از اجرا شد؛ حذف چهار 
صفر از پ�ول ملي. تصوي�ب كليات اي�ن لايحه در 
كميس�يون اقتصادي مجلس، گام اول در راستاي 
يك تغيير اس�مي اما تأثيرگذار است. اين طرح كه 
در افكار عمومي مدت هاس�ت به صورت ش�عاري 
تكرار مي ش�ود، اكنون وارد مرحله عملياتي شده 
و قرار است هر 10هزار ريال فعلي معادل يك ريال 
جديد باشد. اما آنچه اين تحول را از ديگر اقدامات 
مش�ابه متمايز مي كن�د، هدف گذاري آن اس�ت: 
نه مهار تورم، ن�ه نجات اقتصاد، بلكه نظم بخش�ي 
به س�اختار حس�ابداري، ساده س�ازي معاملات و 
كاهش هزينه هاي رواني ناش�ي از بزرگ�ي اعداد. 

حذف چه��ار صفر از پ��ول ملي، تصميمي اس��ت كه 
سال ها در محافل اقتصادي كش��ور محل بحث بوده و 
اكنون، با تصويب كليات لايحه مربوطه در كميسيون 
اقتصادي مجلس، در مس��ير تحقق قرار گرفته است. 
مطابق اين ط��رح، هر ۱۰هزارريال فعل��ي برابر با يك 
ريال جديد خواهد بود و واحدهاي خرد نيز به »قران« 
بازمي گردند. اگرچه ممكن اس��ت اين اقدام در ظاهر 
صرفاً يك بازطراحي پولي به نظر برس��د اما در باطن، 

اهداف عميق تري را دنبال مي كند. 
 بازگشت به زبان ساده تر پولي

يكي از اصلي تري��ن اهداف حذف صفرها، كاس��تن از 
پيچيدگي ه��اي زباني و ع��ددي در مح��اورات مالي 
روزمره اس��ت. ام��روزه مبالغي چ��ون »۱۰۰ميليون 
ريال« يا »2ميلياردريال« به قدري رايج ش��ده اند كه 
در محاسبات روزمره، اغلب موجب سردرگمي، اشتباه 
در حس��اب وكتاب و افزايش هزينه ه��اي نرم افزاري، 
حسابداري و حتي رواني مي شوند. كاهش چهار صفر 
به منزله بازگش��ت به واحدهاي قاب��ل درك تر و قابل 
مديريت تر اس��ت. چيزي ش��بيه آنچه در كشورهاي 
موفقي چون تركيه، روماني، برزيل يا حتي فرانسه پس 

از جنگ جهاني دوم رخ داد. 
 تأثير بر تورم و رشد اقتصادي

يكي از شبهات رايج پيرامون اين طرح، تأثيرگذاري يا 
عدم تأثير آن بر متغيرهاي كلان اقتصادي مانند تورم 
يا رشد اقتصادي است. بايد رو راست گفت، اين لايحه با 
هدف كنترل تورم يا اصلاح ساختارهاي بنيادي اقتصاد 

تدوين نشده اس��ت. حذف صفرها، در بهترين حالت، 
صرفاً ظاهر پول را تغيير مي دهد، ن��ه قدرت خريد را. 
افزايش يا كاهش تورم، متأثر از سياس��ت هاي پولي، 
مالي، بهره وري، توليد و عرضه و تقاضاست، نه اصلاح 
واحد پول. بنابراين، نبايد از اين ط��رح انتظار معجزه 

اقتصادي داشت. 
 تجربه كشورهاي ديگر

نگاهي به تجربه كشورهايي چون تركيه در سال 2۰۰۵ 
كه شش صفر را از لير حذف كرد، نشان مي دهد چنين 
اصلاحاتي اگر با سياست هاي مكمل مالي و پولي همراه 
نباش��د، تنها محدود ب��ه جنبه ظاه��ري باقي خواهد 
ماند. در تركي��ه، حذف صفرها هم زم��ان با اصلاحات 
ساختاري اقتصادي و سياس��ت هاي ضدتورمي انجام 
ش��د و نتيجه اي قابل قب��ول به همراه داش��ت. اما در 
كش��ورهايي چون زيمبابوه يا ونزوئ��لا، حذف صفرها 

به تنهايي نتوانس��ت مانع از فروپاشي ارزش پول شود 
زيرا بنيان هاي اقتصادي متزلزل بود. 

 روانشناسي پول و اثرات اجتماعي
از ديدگاه روانشناس��ي اقتصادي، بزرگ��ي ارقام واحد 
پول مي توان��د ب��ر ادراك عموم��ي از ارزش و قيمت 
تأثيرگذار باش��د. هنگامي كه قيمت ي��ك بطري آب 
معدن��ي »۵۰هزارريال« اع��لام مي ش��ود، اين تصور 
نادرست ممكن اس��ت ايجاد شود كه اقتصاد كشور در 
وضعيت بحراني است، حال آنكه در واقع، آنچه ارزش 
را تعيين مي كند قدرت خريد است، نه بزرگي عدد. با 
حذف صفرها، مبالغ به اعدادي قابل فهم و نزديك تر به 
عرف جهاني بازمي گردند و اين مي تواند نوعي آرامش 

ذهني براي مردم به ارمغان آورد. 
 كاهش هزينه هاي چاپ و نگهداري پول

حذف صفرها، منجر به طراحي اسكناس ها و سكه هاي 

جديد مي شود كه در نهايت مي تواند از نظر تعداد كمتر 
اما از نظر كيفيت و امنيت بالاتر باش��د. اين كاهش در 
تيراژ و افزايش در ماندگاري اسكناس ها، مي تواند در 
درازمدت هزينه هاي چاپ، توزيع و نگهداري پول نقد 
را كاهش دهد. همچنين، فضاي كمتر اشغال شده به 
وسيله ارقام در فاكتورها، دفاتر حسابداري، سامانه هاي 
مالي و بانكداري الكترونيك نيز يك مزيت فني ديگر 

به شمار مي رود. 
 تأثير بر قيمت گذاري و فرهنگ عمومي

يكي ديگر از حوزه هاي تأثيرپذير از اين اصلاح، حوزه 
قيمت گذاري و برچس��ب زني كالاهاس��ت. لازم است 
توليدكنندگان، فروشگاه ها و مراكز خدماتي، سازگاري 
لازم را در نح��وه اع��لام قيمت ه��ا و تطبيق ب��ا واحد 
جديد داشته باش��ند. اين موضوع نيازمند يك برنامه 
اطلاع رساني دقيق، آموزش عمومي و نظارت مستمر از 

سوي نهادهاي ذي ربط خواهد بود. در غير اين صورت، 
ممكن اس��ت در كوتاه مدت موجب بروز سوءتفاهم يا 

حتي سوءِاستفاده در قيمت گذاري شود. 
 چالش ها و الزامات اجرايي

اج��راي موفق حذف صفرها، مس��تلزم فراهم س��ازي 
زيرساخت هاي فني، نرم افزاري، آموزشي و اطلاع رساني 
دقيق است. از جمله اين الزامات مي توان به بازطراحي 
سيستم هاي بانكي، به روزرس��اني نرم افزارهاي مالي، 
آموزش كاركنان دس��تگاه هاي اجراي��ي و خصوصي 
و تدوين تقوي��م دقيق ب��راي دوره گذار اش��اره كرد. 
همچنين، همراهي رس��انه ها در تبيين هدف واقعي 
طرح، نقش مهمي در جلوگيري از ايجاد ش��ايعات يا 

برداشت هاي نادرست خواهد داشت. 
 دوره گذار؛ همزيستي 2 نظام پولي

ب��راي جلوگي��ري از ايجاد اخت��لال در معاملات 
روزمره، پيش بيني مي ش��ود، در ي��ك دوره گذار 
چندماهه تا چندس��اله، هر دو واح��د پولي قديم 
و جديد به صورت هم زمان در گردش باش��ند. در 
اين مدت، اسكناس ها و سكه هاي جديد به تدريج 
جايگزين انواع قديمي مي ش��وند و مردم فرصت 
خواهند داش��ت تا به واحد جديد ع��ادت كنند. 
موفقيت اين مرحله، نيازمند مديريت هوشمندانه 

و همراهي مردم است. 
 آينده نگري يا ساده سازي؟

در نهايت بايد پرسيد، آيا اين تغيير صرفاً يك تصميم 
فني اس��ت يا اقدامي در راس��تاي اصلاحات بنيادين 
اقتصادي؟ پاسخ آن، تركيبي از هر دو است. در حالي كه 
نمي ت��وان حذف صفره��ا را جايگزين سياس��ت هاي 
توسعه اي و ساختاري دانست اما قطعاً نمي توان منكر 
اثرات مثبت آن در تسهيل محاسبات مالي، ارتقای نظم 
اقتصادي و كاهش فشار رواني بر جامعه شد. اين تغيير، 
نه پايان راه، بلكه شايد آغاز نوعي نگاه تازه به اقتصاد و 

ابزارهاي پولي باشد. 
 جمع بندي

حذف چهار صفر از پول ملي، اقدامي اس��ت در مسير 
اصلاح ساختار پولي كشور كه بيش از آنكه يك »تحول 
اقتصادي« باشد، يك »نظم بخشي عددي« است. اثري 
بر تورم و رشد ندارد اما مي تواند چهره اي قابل فهم تر و 
منطقي تر از پول در ذهن مردم ايجاد كند. با آموزش، 
نظارت و همراهي مردم، اين تغيير مي تواند به تجربه اي 

موفق بدل شود. 

دولت در واپس�ين روزهاي خرداد 1404، آيين نامه 
واردات خودرو را ابلاغ ك�رد؛ آيين نامه اي كه نه تنها 
فص�ل ت�ازه اي در تج�ارت خ�ودرو گش�ود، بلكه 
پرده از يك�ي از مهم تري�ن تصميم ه�اي اقتصادي 
ماه هاي اخير برداش�ت: تم�ام خودروهاي�ي كه از 
ابت�داي فروردين 1404ترخي�ص ش�ده اند، بايد با 
تعرفه هاي جديد محاس�به ش�وند و واردكنندگان 
موظف ان�د مابه التف�اوت دريافتي را ب�ه خريداران 
بازگردانند. اي�ن تصميم كه عم�لًا به معناي اجراي 
عط�ف ب�ه ماس�بق كاه�ش تعرفه هاس�ت، باعث 
اميدواري بسياري از خريداران خودروهاي وارداتي 
ش�ده كه در به�ار س�ال جاري، هزينه ه�اي گزافي 
باب�ت تعرفه ه�اي نامش�خص پرداخ�ت كرده اند. 

در ماه هاي ابتدايي سال ۱۴۰۴، بازار خودروهاي وارداتي 
در وضعيت بلاتكليفي بود. ش��ايعات درب��اره افزايش 

تعرفه ها تا ۱۰۰درصد، توقف ثبت س��فارش و ابهام در 
تخصيص ارز، فضاي رواني ب��ازار را ملتهب كرده بود. با 
اين حال، سرانجام در تاريخ 2۸خرداد، دولت آيين نامه 
اجرايي واردات خودرو را منتشر كرد و تعرفه ها را كاهش 
داد. خودروهاي برقي ب��ا تعرفه ۴درصد، هيبريدي ها با 
۱۵درصد و خودروهاي بنزيني بسته به حجم موتور با 

تعرفه هايي بين 2۰ تا ۱۹۰درصد دسته بندي شدند. 
در يك بند مه��م اين آيين نامه آمده اس��ت، تعرفه ها از 
ابتداي س��ال جاري لازم الاجراس��ت؛ اين يعني حتي 
خودروهايي كه از فروردين تا خرداد ترخيص شده اند، 
مشمول تعرفه جديد هستند. در نتيجه، اگر واردكننده اي 
با تعرفه قديم خودرو را ترخيص و قيمت گذاري كرده، 
حالا موظف اس��ت مبلغ م��ازاد دريافت��ي را به خريدار 
بازگرداند. اين اقدام، نش��ان دهنده ي��ك تغيير رويكرد 
در سياستگذاري اقتصادي دولت يعني توجه به حقوق 

مصرف كننده است. 

در گذشته، عطف به ماسبق ش��دن آيين نامه ها بيشتر 
در افزايش هزينه ها معنا داش��ت؛ اما اي��ن بار، كاهش 
نرخ ها هم با همين منطق اجرا شد. بسياري از خريداران 

خودروهاي وارداتي كه در بهار ۱۴۰۴ ناچار به پرداخت 
تعرفه هاي بالا شدند، حالا مي توانند با در دست داشتن 
اسناد خريد، فاكتورها و اطلاعات ترخيص، درخواست 

بازگشت مابه التفاوت را مطرح كنند. البته در اين مسير، 
بايد نظارت دقيقي بر عملكرد واردكنندگان وجود داشته 

باشد تا اين حق قانوني به درستي بازگردانده شود. 
از س��وي ديگر، كاه��ش تعرفه ه��ا به وي��ژه در بخش 
خودروه��اي برقي و هيبريدي، س��يگنالي روش��ن به 
فعالان اقتصادي و مصرف كنندگان است: دولت به دنبال 
حمايت از واردات خودروهاي پاك و كم مصرف اس��ت. 
حذف س��قف تخصيص ارز براي اين خودروها و اعمال 
تعرفه پايين، مي تواند به رونق اين بخش و كاهش مصرف 

سوخت كمك كند. 
 اين تصمي��م در حالي گرفته ش��ده كه ب��ازار خودرو 
همچنان ب��ا چالش هايي چون ركود، نبود زيرس��اخت 
اجرايي براي واردات و محدوديت هاي ارزي مواجه است. 
اما رويكرد عادلانه دول��ت در اجراي معكوس تعرفه ها، 
مي تواند گامي رو به جلو براي بازسازي اعتماد عمومي و 

تنظيم هوشمندانه بازار تلقي شود. 

تمامی خودروهاي ترخيص شده بايد دوباره محاسبه تعرفه شوند 

دولت تعرفه واردات خودرو را كاهش داد و مقرر شد تمام خودروهاي وارداتي ترخيص شده از اول فروردين 1404، با تعرفه هاي جديد محاسبه شوند 
و واردكنندگان مابه التفاوت را به خريداران بازگردانند

بازگشت مابه التفاوت واردات خودرو قطعي شد

عضو كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي با 
انتقاد از عملكرد سازمان ثبت و ساير دستگاه هاي 
مربوطه در اج�راي قانون ثبت رس�مي معاملات 
املاك، تأكيد كرد:»اين قانون بالاخره اجرا خواهد 
ش�د، ممكن اس�ت دير اجرا ش�ود اما بي توجهي 
به آن منتفي اس�ت. هي�چ نهاد و س�ازماني نبايد 
تصور كند،  مي ت�وان آن را به بايگاني فرس�تاد.«

عليرضا نوين، عضو كميس��يون عم��ران مجلس در 
گفت وگو با »جوان« با اش��اره به گذشت بيش از يك 
سال از لازم الاجرا ش��دن اين قانون و كم كاري برخي 
دستگاه ها گفت:»سازمان ثبت اسناد كشور به تنهايي 
بار اجراي اين قانون را بر دوش مي كشد. اما در عمل، 
ساير نهادهاي مرتبط پاي كار نيامده اند. همين موضوع 
باعث شده، سازمان ثبت، از اجراي كامل قانون عاجز 
بماند. آنها گلايه دارند، به حال خود رها شده اند و نقش 
بقيه نهادها تنها در حد يك هماهنگ كننده تشريفاتي 

باقي مانده است.«
 تكاليف بر زمين مانده و پاسخ هاي ناتمام

نوين با تأكيد بر نظارت مجلس بر اجراي قانون توضيح 
داد:»در مجلس، مخصوصاً در كميسيون هاي تخصصي، 
جلساتي با مديران س��ازمان ثبت برگزار شده و به آنها 
يادآور شده ايم، موظف به اجراي دقيق قانون هستند. 
اما در پاسخ، مجموعه اي از مشكلات را برمي شمارند كه 

البته واقعيت هايي در دل خود دارد.«
او سه مانع اصلي را در مسير اجراي اين قانون چنين 

توصيف كرد:
1.عدم همكاري س�ازمان هاي متعدد: »بيش از 
۱۰ الي ۱۵ نهاد مختلف مانند نيروي انتظامي، بانك ها 
و ساير دستگاه هاي دولتي بايد اطلاعات و داده هاي 
خود را به سامانه ثبت معاملات وارد كنند. اما بسياري 
از آنها هنوز همكاري لازم را ندارند و اين باعث شده، 

زيرساخت اطلاعاتي ناقص باقي بماند.«

2.كمبود ش�ديد نيروي انس�اني در س�ازمان 
ثبت:»بر اساس گزارش هاي خودشان، سازمان ثبت 
تنها يك بيستم نيروي مورد نياز براي اجراي اين حجم 
از تكاليف را در اختيار دارد. در حالي كه بار اجراي كامل 
اين قانون روي دوش آنها گذاش��ته شده، هيچ گونه 

تأمين نيروي انساني صورت نگرفته است.«
3.ضع�ف بس�ترهاي اينترنتي و زيرس�اخت 
ديجيتال:»در برخي مناطق، حتي بس��تر اينترنت 
هم براي اجراي سامانه ها فراهم نيست. اين ضعف هاي 
مزمن در فناوري اطلاعات باعث شده پيش برد قانون 

عملًا با اختلال همراه باشد.«
 قانون بسيار خوبي كه ضمانت اجرايي محكمي 

ندارد 
عليرضا نوين، با ابراز نگران��ي از عدم ضمانت اجرايي 
كافي در مت��ن قان��ون گفت:»ما قانون گ��ذاران هم 
بايد خود را نقد كنيم. قانوني بايد بنويس��يم كه قابل 

اجرا، صريح و داراي ضمانت اجراي محكم باشد. اگر 
دس��تگاهي تكاليف خود را انجام نداد، بايد پاسخگو 
باشد. اما متأس��فانه اين بخش از قانون مغفول مانده 
و همين مسئله باعث شده برخي نهادها از اجراي آن 

طفره بروند.«
وي ادامه داد:»قانون الزام ثبت رس��مي، قانوني است 
ضروري و كاربردي. اما تا زماني كه زيرس��اخت هاي 
فني، منابع انساني و هماهنگي بين دستگاهي شكل 
نگيرد، نمي توان انتظار اجرايي شدن كامل آن را داشت. 
با اين حال، اين قانون دير يا زود اجرا مي شود. سوخت و 

سوز ندارد اما تعلل و تأخير داشته است.«
 ش�فافيت در ب�ازار مس�كن؛ از مهم تري�ن 

دستاوردهاي قانون ثبت رسمي
نماينده تبريز در پاسخ به اين پرسش كه چرا اين قانون 
را »خوب« توصيف مي كند، گفت:  »اين قانون با هدف 
شفاف س��ازي طراحي شده است، ش��فافيت در بازار 

املاك، در قراردادهاي اجاره و حتي در ارائه خدمات 
رفاهي. وقتي اين قانون اجرا ش��ود، ديگر نمي ش��ود 
اجاره خانه را ب��ه دلخ��واه دو برابر كرد ي��ا معاملات 

زيرميزي انجام داد. «
او به تأثير مس��تقيم اين قانون بر كنترل سوداگري و 
برنامه ريزي دقيق مسكن اش��اره كرد و افزود:»الان 
نمي دانيم چه تعداد خانه خالي داريم، چه تعداد ملك 
اجاره اي، يا چند ملك در اختيار يك فرد خاص است. 
اما با اجراي اين قانون، تمام اطلاعات ملكي افراد با يك 
كد ملي قابل شناس��ايي خواهد بود. اين يعني پايان 

پنهان كاري و آغاز عدالت مالياتي و رفاهي.«
نوين در پايان گفت:»ما الان در كشور حداقل ۷۰۰هزار 
واحد مس��كوني كمبود داريم اما به دلي��ل نبود آمار 
ش��فاف، نمي توانيم براي عرضه و تقاضا برنامه ريزي 
كنيم. قانون ثبت معاملات مي تواند نخستين گام براي 

رسيدن به شفافيت در سياستگذاري مسكن باشد.«

زينب زرين
  گزارش 2

گفت وگوي »جوان« با عليرضا نوين، عضو كميسيون عمران مجلس

بي خيال قانون الزام ثبت معاملات نمي شويم

  گفت وگو

حسام كمالي


